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ABSTRAT

      Tuberculosis is a fatal disease that can affect almost any part of the body 

but mainly the lung. The disease is caused by Mycobacterium tuberculosis 

(MTB). This study aimed to exclude the highly toxic phenol from staining 

solution  used  for  MTB detection  and  develop  safer  procedure.  For  this, 

selective lipophilic agent’s fairy, Clorax and septol were selected and used. 

A  known  positive  sputum  and  culture-smear  prepared  were  stained  by 

traditional ZN and selective lipophilic agents using heating  either flame or 

water path at 600c for 10 mins. The result were obtained a cid fast bacilli 

stained red colour with blue background. 

       The results of this method compared with traditional ZN stain showed 

no significant differences P< 0.05 between these methods and the original 

one. We recommended to use new selective agent as an alternative to phenol 

that is cheaper, safe and easy to handle.
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خلصة البحث 

 الدرن احدي المراض القاتلة التي تصسسيب كسسل اجسسزاء الجسسسم
والرئة بشكل خاص تسببة بكتريا سالبة الجرام.

 هدفت هذه الدراسة الي اسسستبعاد مسسادة الفينسسول السسسامة مسسن
 محلسول صسسبغة زيسسل-نيلسسسون واسسستعيض عنسسه بالمنظفسسات المنزليسسة
 التية: الكلوركس, صابون فيسرى وسسبتول. تسم صسبغ عينسات موجبسة
 محضرة من بكتيريا مزرعة وأخرى عبسسارة عسسن قشسسع بصسسبغة الزيسسل
 نلسون والمنظفات المسذكورة أعلهوالنتيجسة الستى أخسذت مسن هسذه
 الدراسة ظهرت البكتيريا بلون أحمر البكتريا بهسسذه المسسواد وظهسسرت
 بلون احمر مع خلفية  زرقاء عندما تمسست مقارنتهسسا مسسع صسسبغة زيسسل-
 نيلسون حيسسث ل يوجسسد اختلف احصسسائى بينهمسسا . نوصسسى باسسستخدام
 هده المواد المستحدثة كبسسديل للفينسسول لنهسسا امنسسة، رخيصسسه، سسسهلة

التحضير.
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